
Zápis z jednání Knihovní rady dne 7. prosince 2006 
 
Přítomni: doc. Beneš, Mgr. Beránková, , Ing. Klápšťová, prof. Lenderová, prof. Ludwig, prof. 
Mikulášek, doc. Obršálová, Mgr. Prochásková, prof. Tichý. 
Omluveni: prof. Čapek, doc. Karamazov, Mgr. Kaše doc. Machalíková, Mgr. Matušková. 
 
 Jednání Knihovní rady zahájil prof. Ludwig. Dále jednání pokračovalo podle 
programu na pozvánce. 
 
ad 1. Čerpání přiděleného rozpočtu UK a návrh na rok 2007 
 Vedoucí knihovny informovala o čerpání rozpočtu podle plánu. Upozornila na to, že 
orientaci v čerpání stěžuje fakt, že velkou část nákladů tvoří předplatné pro periodika a 
databáze, které je třeba zaplatit v daném roce, nicméně do IFIS je zaúčtováváno jako položka 
„náklady příštích období“. Výhodný kurs dolaru a eura umožnil nákup většího počtu 
zahraničních knih.  Z peněžního daru ve výši 150 tis. Kč. od firmy International Power, 
poskytnutého počátkem prosince, bylo předplaceno nové vydání Kirk-Othmer Encyclopedia 
of Chemical Technology.  Pro příští rok se nepředpokládá žádné významné navýšení 
rozpočtu. Nárůst vydavatelských cen se v posledních letech vyrovnává stoupajícím kursem 
koruny. Vzhledem k velkému nárůstu studentů bude ovšem třeba zřejmě přijmout navíc 
jednoho pracovníka od počátku akademického r. 2007/2008. 
 Prorektor Ludwig informoval, že firma International Power plánuje tento sponzorský 
dar pro univerzitu i v příštím roce a smlouva bude uzavřena tak, aby byl dostatek času na 
průzkum na fakultách, které tituly by měly být zakoupeny. 
 Prof. Mikulášek vznesl dotaz na elektronické informační zdroje financované z  
grantového programu MŠMT ČR – toto financování je zajištěno až do konce r. 2008. Mgr. 
Prochásková upozornila na fakt, že zatím není jasné, zda bude po tomto roce nějaký nový 
grantový program na financování informační infrastruktury pro výzkum a vývoj vypsán a je 
třeba k tomu vyvinout dostatečný tlak např. prostřednictvím Rady vysokých škol. 
  
ad 2. Systém nákupu neperiodické literatury  
 Vedoucí knihovny požádala členy Knihovní rady, aby přenesli na své fakulty a ústavy 
prosbu o významnější spolupráci s knihovnou v oblasti povinné a doporučované literatury 
zvláště v případě, že je připravován nový předmět či obor a je třeba jej v předstihu zabezpečit 
studijní literaturou v optimálním počtu výtisků. Požádala také o dodržování objednávkových 
termínů pro zahraniční literaturu hrazenou z grantových prostředků.  Objednávky doručené do 
knihovny po 15. říjnu je možno řešit již jen fakturací předem, což zvyšuje náklady i pracnost. 
Na dotaz o způsobu proplácení knih zakoupených v zahraničí odpověděla, že to lze řešit 
zúčtováním prostřednictvím cestovního příkazu. Upozornila na to, že tímto způsobem by 
měly být v zahraničí nakupovány pouze sborníky z konferencí případně další tituly, které 
nejsou jinak lehce dostupné, rozhodně ne produkce běžných vydavatelství. Stejný princip platí 
i pro domácí nákupy realizované za hotové, tzn. sborníky z konferencí, nákupy v antikvariátu 
atp. Nákupy realizované na „paragon“ v běžných knihkupectvích a nakladatelských 
prodejnách nebude knihovna ze svého rozpočtu proplácet. 
 Prof. Lenderová vznesla dotaz na možnost rozšíření rozsahu prezenčního fondu a na 
možnost převzetí fondu z rušených institucí. S rozšířením prezenčního fondu se počítá rovněž 
v souvislosti s plánovaným stěhováním fondů z pobočky na nám Čs. legií. Během léta 2007 
budou do studovny postaveny další regály. Pro zařazení publikací do prezenčního fondu je 
opět žádoucí úzká spolupráce mezi akademickými pracovníky a knihovnou. Při přebírání 
ucelených souborů z rušených institucí je třeba odpovědně vyhodnotit případnou využitelnost 



publikací. Dosavadní praxe totiž ukazuje, že využívání takto získaných publikací je jen 
minimální.  
 
ad 3. Informační vzdělávání 
 Vedoucí knihovny opět upozornila na nedostatečné povědomí studentů i některých 
akademických pracovníků o dostupných elektronických informačních zdrojích a způsobech 
jejich využívání. Statistiky využívání dokládají, že většina dotazů je realizována v režimu 
„basic search“ Nabídla ucelené informační kurzy pro studenty doktorského studia na 
jednotlivých fakultách. Všichni členové Knihovní rady se v diskusi vyjádřili k tomuto návrhu 
kladně a požádali také o návrh jednotlivých seminářů pro některé typy zdrojů např. Web of 
Science. Zástupci FCHT, kde nemají studenti doktorského studijního programu společné 
předměty, navrhli zařadit některé partie kursu do volitelného předmětu „Vědecká 
komunikace“.  Vedoucí knihovny rozešle písemný materiál ke kurzům začátkem roku 2007. 
  
ad 4. Různé 
 Vedoucí knihovny oznámila, že v důsledku neúspěšných jednání o ceně pro rok 2007 
nebude nadále k dispozici databáze Scopus firmy Elsevier. 
 
 Prorektor Ludwig zakončil jednání Knihovní rady a s přáním klidných Vánoc a 
úspěšného roku 2007. 
  
 
 
 
Zapsala: I. Prochásková           Schválil: prof. Ing. Miroslav Ludwig, CSc. 
 
 


